
Stálá komise pro sdělovací prostředky 5.11.08

Zápis z 12. zasedání Stálé komise pro sdělovací prostředky ze dne 5. 11. 2008

Poslanec Petr Pleva: Na programu máme jediný bod, to je poslanecký návrh zákona,

kterým se mění zákon o provozování rozhlasového a televizního vysílání. Má někdo návrhy

na doplnění programu? Není tomu tak. (Program byl schválen.)

Avizuji totéž, co proběhlo dnes na kulturním výboru, že otevřeme tento bod, přerušíme

ho,  protože  si  ho vezme podvýbor pro mediální  legislativu.  Zároveň tímto  jako předseda

tohoto  podvýboru  vyzývám  kohokoli  z odborné  veřejnosti,  kdo  by  měl  nějaké  námitky,

náměty, připomínky, náměty na pozměňovací návrhy, ať je zašle na výbor pro vědu, vzdělání,

kulturu,  mládež  a tělovýchovu,  který  to  podvýboru  postoupí.  To  samozřejmě  platí  i pro

poslance. Jen prosím, abyste to neposílali komisi, ale na výbor, kde budou všechny případné

pozměňovací návrhy shromažďovány. 

Uděluji slovo sám sobě jako předkladateli. Tento návrh zákona vznikl jako reakce na

aktuální  vývoj  dění  a na  vývoj  na  rozhlasovém  trhu.  Víte,  že  televizní  trh  byl  nějakým

způsobem řešen právě přechodem na digitalizaci. Došlo k liberalizaci trhu. U rádií se to zatím

nestalo. Došlo k akutním sporům jednak o možnou regionalizaci celoplošného vysílání nebo

určité regionální vstupy, kde zákon to řeší nejednoznačně. Není úplně jasné, jak to má být,

a proto si myslíme, že je třeba to vyřešit zákonem. 

Dále  tady  došlo  k tomu,  že  byly  přidělovány  licence  regionálním  stanicím  a díky

fúzím a všechny fúze a změny vlastníků podléhají schválení Rady. Došlo k tomu, že některé

skupiny regionálních stanic jakoby překračují sedmdesátiprocentní hranici pokrytí a hrozí, že

s nimi  bude  zahájeno  správní  řízení  o odnětí  licence.  Jakákoli  naděje  na  jejich  úspěch

v arbitráži  tímto  je  velmi  vysoká,  protože  správním  orgánem  byly  všechny  tyto  změny

požehnány,  takže  by  hrozilo,  že  Česká  republika  opět  přijde  o několik  stovek  miliónů,

nedejbože miliard, čemuž bychom měli zabránit. 

Dále tato novela řeší možný přechod na digitální vysílání. Zde jsou výhrady vlády, že

tento přechod ještě není v celoevropském rámci vůbec jasný, jak bude, kdy bude, není jasné,

zdali  se bude vypínat  analogové vysílání.  Z logiky mediálního trhu a rozhlasového zvlášť,

protože tam je peněz daleko méně, nebo řádově méně, než je třeba na trhu televizním nebo na

jiném  reklamním  trhu,  řekl  bych,  že  trh  rádií  je  téměř  nejchudší  reklamní  trh  v České

republice, je jasné, že souběžné vysílání digitálního rádia a analogového je nesmysl. Nesmysl

nikoli  technický,  ale  nesmysl  ekonomický,  protože  ti  současní  analogoví  vysílatelé  si

souběžné vysílání bez něčeho, co donutí občany koupit si technické prostředky na straně 
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(pokračuje Pleva)

příjmu – je to vysílání do zdi, samozřejmě každý nový broadcaster, který by chtěl vysílat jen

digitálně, je víceméně odsouzen k ekonomickému nezdaru.

 My touto novelou chceme dát vládě možnost v budoucnu se rozhodnout pro přechod

na digitální vysílání, s tím, že by analog byl vypnutý, tak, aby toto rozhodnutí nevstupovalo

doprostřed  licenčního  období  a nebyly  samozřejmě  potom  s tím  problémy,  které  by  zase

mohly hrozit arbitrážemi. 

Bereme  v potaz  připomínky  vlády,  že  to  nemůže  být  řešeno  velmi  obdobně  jako

u televizního  vysílání.  Takové  pojmy, jako  technický  plán  přechodu  apod.  musí  z novely

vypadnout. Předkladatelé se vlastně zavázali už ve druhém čtení, že předloží pozměňovací

návrh,  který  by  tyto  připomínky  vlády  řešil.  Další  připomínka  vlády, která  je  relevantní,

upozorňuje na to, že podle evropských směrnic musí být zachována technologická neutralita

regulace, tudíž že paragraf, který hovoří o územním pokrytí,  nepatří do tohoto zákona, ale

patří do zákona o elektronických komunikacích. To také budeme řešit tím, že tento paragraf

přesuneme do zákona a uděláme přímou novelu zákona o elektronických komunikacích.

Jsme  samozřejmě  otevřeni  diskusi  nad  celou  tou  materií  a vítáme  jakékoliv

připomínky. 

Uděluji slovo zpravodaji Zbyňku Novotnému. 

Poslanec  Zbyněk  Novotný:  Poslanecký  návrh  vychází  ze  zkušeností  s televizní

diginovelou  a navrhuje  ještě  v roce  2008  systémově  řešit  také  budoucí  digitalizaci

rozhlasového vysílání. Je zřejmé, že přechod na digitální vysílání lze očekávat do roku 2020,

přičemž konec platnosti rozhlasových licencí, a tím i proces nových licenčních řízení, začne

od roku 2013. Největší počet pak v roce 2015. 

Pokud  se  tedy  nerozhodne  o legislativních  pravidlech  pro  blížící  se  období

transformace  co  nejrychleji,  hrozí  vážná  kolize  kolem roku  2020,  to  je  v první  polovině

nového licenčního období. 

Navrhovaná  změna  svým liberálním  přístupem,  který  je  pokračováním diginovely,

umožňuje celoplošným rádiím regionální odpojování a regionálním rádiím sdruženým do sítí

dovoluje vyšší pokrytí. Bude tedy na jednotlivých subjektech, jak se vzájemně s konkurencí

vyrovnají. 

(pokračuje Novotný)
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Možnost využití institutu tzv. přechodné licence, resp. transformační licence, v rámci

které  by  se  všem  dnešním  držitelům  licencí  prodloužila  jejich  platnost  právě  do  doby

přechodu  na  digitální  vysílání,  je  významným  stabilizačním  prvkem  pro  celou  oblast

rozhlasového vysílání  a současně elegantně řeší hrozící kolize v budoucnu. Držitelé licencí

jsou pak zavázáni  bezvýhradně akceptovat  příslušná  budoucí  rozhodnutí  České  republiky,

související  s přechodem  na  digitální  rozhlasové  vysílání.  Navrhovaná  harmonizace

s obchodním zákoníkem,  např.  fúze  vlastníků,  transformace licencí  vlastněných fyzickými

osobami  na  právnické  atd.  pak  vychází  vstříc  nejen  dnešní  komplikované  praxi,  ale  také

odpovídá aktuálnímu stavu evropských směrnic a norem v oblasti rozhlasového vysílání. 

Dámy  a pánové,  zazněly  zde  mnohé  připomínky  jak  ze  strany  poslanců,  odborné

veřejnosti,  tak i vlády, o kterých zde hovořil zástupce předkladatele,  pan místopředseda. Já

zde  mám mnohé  z těchto  připomínek  rozpracovány, ale  vzhledem k navrženému  způsobu

projednávání, tedy přerušení, považuji toto dále za bezpředmětné. 

Poslanec Petr Pleva: Jelikož nás trochu tlačí čas – ne tedy na schválení tohoto zákona,

protože tam je lhůta prodloužena Sněmovnou o 20 dní, takže stejně není možné to projednávat

na nejbližším plénu,  ale  musíme počkat  až do ledna – v tom, že tady od 2 hodin zasedá

podvýbor pro vědu a vysoké školy, a vzhledem k tomu, že kdybychom teď zahájili debatu,

bylo by velmi těžké někomu dát slovo a někomu ne, tak si myslím, že prostoru bude dost,

bude dobré diskutovat už nad některými konkrétními připomínkami,  tak pokud máte něco

zásadního, prosím, abyste nám to poslali  písemně. Já teď dám návrh, abychom ještě před

otevřením rozpravy hlasovali o přerušení a odročení tohoto bodu do příštího zasedání komise,

které  bychom udělali  tak,  aby bylo po výstupu z podvýboru,  a pak  budeme už  konkrétně

diskutovat nad materií, která bude připravena a která bude respektovat tyto připomínky. 

To je můj návrh a o tomto procedurálním návrhu se hlasuje podle jednacího řádu bez

rozpravy. (Návrh byl schválen.) Děkuji. 

Protože jiný bod na programu nemáme, vyčerpali jsme náš program.

***
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